
Holbergsgade 6
DK-1057 København K

T +45 7226 9000
F +45 7226 9001
M sum@sum.dk
W sum.dk

Dato: 5. februar 2013
Enhed: Primær Sundhed
Sagsbeh.: SUMLAV
Sags nr.: 1300246
Dok nr.:  1145367

Folketingets Sundheds- og Forebyggelsesudvalg har den 10. januar 2013 stil-
let følgende spørgsmål nr. 256 (Alm. del) til ministeren for sundhed og fore-
byggelse, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Liselott 
Blixt (DF).

Spørgsmål nr. 256:
’’ Vil ministeren tage initiativ til at nedbringe danskernes medicinbrug f.eks. ved
ADHD, depression og forhøjet kolesterol og i stedet gøre brug af det alternati-
ve f.eks. ændring af kost, motion og afstresning? ”

Svar:
Vi kan konstatere en kraftig stigning de seneste 10 år i befolkningens forbrug 
af fx ADHD medicin og antidepressiv medicin, og en undersøgelse fra OECD 
viser, at Danmark ligger næsthøjest i forhold til forbrug af antidepressiv medi-
cin blandt de 19 europæiske OECD-lande. Det, synes jeg, er bekymrende. 

Det er bl.a. en af grundene til, at jeg har nedsat et psykiatri-udvalg, der skal se 
på udviklingstendenserne, herunder udviklingen i forbruget af medicin. Det er 
mit håb, at udvalgets analyser kan være med til at kaste lys over den udvikling,
vi ser i danskernes medicinforbrug på det psykiatriske område og vurdere be-
hovet og mulighederne for at nedbringe forbruget. 

På ADHD området er Sundhedsstyrelsen i gang med at udarbejde nationale 
kliniske retningslinjer, netop fordi der er tegn på indikationsskred og uensartet 
behandlingspraksis - bl.a. er der store regionale forskelle i udskrivning af 
ADHD-medicin. Formålet med retningslinjerne er at understøtte en evidensba-
seret indsats af ensartet høj kvalitet på tværs af landet herunder i forhold til 
behandling. 

Der er således taget skridt til at få undersøgt medicinforbruget i forhold til psy-
kiske lidelser, og specifikt i forhold til ADHD er Sundhedsstyrelsen i gang med 
at udarbejde nationale kliniske retningslinjer. 

Hvad angår kolesterolsænkende medicin, så er forbruget steget de seneste år, 
og de såkaldte statiner er nu blandt de mest solgte lægemidler i Danmark. 
Sundhedsstyrelsen har i oktober 2012 udgivet en rapport, der undersøgte for-
brug og bivirkninger ved statiner i Danmark. I rapporten kommer Sundhedssty-
relsen med en række anbefalinger til lægerne, der skal understøtte hensigts-
mæssig og sikker brug af kolesterolsænkende medicin i Danmark. 

I forhold til brug af alternativer til medicin, mener jeg bestemt, at vi skal være 
åbne overfor nye behandlingsmetoder. Samtidigt skal vi anerkende, at mange 
patienter har behov for medicinsk behandling. Som jeg ser det, er det væsent-
ligt, at lægerne, som udskriver fx antidepressiv medicin, udviser omhu og 
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samvittighedsfuldhed, så vi sikrer en hensigtsmæssigt anvendelse af medicin, 
men også er åbne over for, at medicin sjældent kan stå alene. 

Med venlig hilsen

Astrid Krag      /      Louise Avnstrøm


